
\\\ PIASECZNO 

W środę (26 lutego) 
został zamknięty odcinek 
ul. Kościuszki w rejonie 
skrzyżowania z Sienkiewicza. 
Zmieniają się też trasy 
autobusów.

P rzypomnijmy, że wraz z prowa-
dzoną przebudową skrzyżowania 

ulic Sienkiewicza, Wojska Polskiego  
i Gerbera, którą realizował powiat, 
rozpoczęła się przebudowa odcinka 
Sienkiewicza od ul. Kościuszki. 
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26 LUTEGO 2025

Tragiczny pożar 
stajni. Zginęły konie
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E Kościuszki zamknięta  
– zmiany tras autobusów

 Gmina informuje, że to już niemal koniec utrudnień dla kierowców
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Akcję ratunkową utrudniał zawalony dach

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

czytaj na str. 2

dokończenie na str. 3
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

W piątek (21 lutego) nad 
ranem, w miejscowości  
Kępa Oborska doszło  
do tragicznego w skutkach 
pożaru stajni, w którym 
zginęły konie. 

Z głoszenie o pożarze budynków 
gospodarczych, w których prze-

bywały również konie, straż pożarna 
otrzymała w piątek około 3:45 nad ra-
nem. Na miejsce zdarzenia zostały wy-
słane liczne zastępy straży pożarnej z 
gminy Konstancin-Jeziorna, Piaseczna 
i z Warszawy. Jak rano poinformował 
zastępca rzecznika prasowego Mazo-
wieckiego Komendanta Wojewódz-
kiego Państwowej Straży Pożarnej 
kapitan Tomasz Banaczkowski, pożar 
wybuchł w kompleksie budynków  
gospodarczych.

– Palą się budynki murowano-
-drewniane o wymiarach 25 na 10 
metrów. Na miejscu pracuje już 14 jed-
nostek straży pożarnej – informował 
rzecznik

Po przybyciu pierwszych jednostek 
straży okazało się, że pożar jest bardzo 
rozwinięty i objęty jest nim budynek 
gospodarczo-inwentarski o wymiarach 
20 na 25 metrów o złożonej konstrukcji 
– murowanej, metalowej i drewnianej. 
W kulminacyjnym momencie w akcji 
brało udział 17 zastępów strażaków. 
W obiekcie znajdowały się dwie osoby, 
które zawiadomiły strażaków. Nic im 
się nie stało. - przekazał młodszy bry-
gadier Łukasz Darmofalski.

\\\   W pożarze  
zginęły konie

W jednej części budynku ogień 
objął część gospodarczą, w której znaj-
dowały się m.in. siano, słoma, pasza 
dla zwierząt, różnego rodzaju sprzę-
ty wykorzystywane w hodowli koni: 
uprzęże, siodła i bryczki. W drugiej 

części budynku w boksach przebywały 
konie. Niestety, w wyniku pożaru ża-
den z nich nie przeżył. Właścicielowi 
udało się wyprowadzić jednego konia 
z pożaru, jednak to zwierzę też nie  
przeżyło.

Akcje ratunkową utrudniał dach, 
który zawalił się do środka budynku. 
Udało się obronić przed ogniem sąsia-
dujący budynek, w którym przebywało 
20 koni.

– Sukcesem można uznać fakt, że 
udało się nam obronić przed ogniem 
sąsiedni budynek, w którym boksy ma 
20 koni – podsumowuje brygadier Dar-
mofalski.

\\\   Wysokie płomienie  
i niska temperatura

– Akcja gaśnicza nie należała do 
łatwych. Po pierwsze dlatego, że pożar 
był już mocno rozwinięty w chwili, w 
której na miejsce dotarły pierwsze za-
stępy. Po drugie z powodu niskiej tem-
peratury (-8 stopni Celsjusza – przyp. 
red.), która skutecznie utrudniała 
wielogodzinną pracę naszym kole-
gom. – zdradza kulisy działań Łukasz 
Darmofalski.

Strażacy pracę zakończyli o 11:15. 
Przyczyna pożaru nie jest jeszcze zna-
na. Spróbują ją ustalić policjanci.

\\\   Oświadczenie  
właścicieli stajni Korona

W niedzielę 23 lutego właściciele 
stajni Korona, w której doszło do po-
żaru, zamieścili na swoim profilu w 
mediach społecznościowych podzię-
kowania za wyrazy wsparcia i chęć po-
mocy, podkreślając równocześnie, że 
nie prowadzą żadnych zbiórek, w tym 
finansowych. 

„Drodzy Przyjaciele, 21 lutego w 
naszej stajni doszło do tragicznego w 
skutkach pożaru. Z ogromnym bólem 
informujemy, że straciliśmy w nim 
wspaniałe konie, które na zawsze pozo-
staną w naszych sercach. Na szczęście 
większość koni udało się uratować – to 
dla nich chcemy jak najszybciej odbu-
dować naszą codzienność.

Jesteśmy niezmiernie wdzięczni za 
wszystkie słowa wsparcia i chęć pomo-
cy. Jednocześnie pragniemy poinfor-
mować, że nie prowadzimy żadnych 
zbiórek, w tym zbiórek finansowych. 
Dysponujemy również wystarczającą 
ilością paszy, siana i słomy.

Dziękujemy za okazane wsparcie 
osobom, które w wyniku pożaru utra-
ciły podstawowy sprzęt jeździecki. 
 W tym trudnym dla nas czasie naj-
większym wsparciem jest Wasze dobre  
słowo”.                                                       RMK
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Tragiczny pożar stajni. 
Zginęły konie

\\\ PIASECZNO 

Działająca przy ulicy Szkolnej 
Jadłodzielnia to miejsce,  
z którego korzystają  
zarówno osoby potrzebujące,  
jak i ci, którzy chcą dzielić się 
jedzeniem.

J adłodzielnia w Piasecznie działa od 
kilku lat, a od nieco ponad roku przy 

Przystaniu Pod Klonami przy ul. Szkol-
nej. W miejscu tym można zostawiać 
nadwyżki jedzenia i zabierać dania 

pozostawione przez innych. Jest ona 
czynna przez całą dobę. Zmiana loka-
lizacji Jadłodzielni była podyktowana 
bliskością większego skupiska ludzi.

– Miejsce to zostało wybrane ze 
względu na sąsiedztwo bazarku oraz 
dużego osiedla mieszkaniowego, co 
miało na celu zwiększenie dostępności 
i zachęcenie mieszkańców do korzysta-
nia z tej inicjatywy – powiedziała nam 

Joanna Ferlian-Tchórzewska, Rzecznik 
Urzędu Miasta i Gminy Piaseczno.

\\\   Powstał pomysł  
utworzenia kolejnych  
punktów na terenie  
gminy

Często w tego typu miejscach 
mieszkańcy zostawiają rzeczy nieod-
powiednie – ubrania, książki lub za-
bawki. Niejednokrotnie Jadłodzielnie 
narażone są także na ataki wandali. Czy 
w piaseczyńskiej Jadłodzielni wydarzy-
ło się coś takiego?

– Pracownicy Miejsko-Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej dbają o 
czystość i kontrolują produkty, zosta-
wiane w Jadłodzielni. Obiekt jest moni-
torowany. Dotychczas nie było żadnych 
incydentów, związanych z niszczeniem 
mienia – podkreśla Joanna Ferlian-
-Tchórzewska.

Jak udało nam się dowiedzieć – 
MGOPS bierze pod uwagę otwarcie ko-
lejnych Jadłodzielni na terenie gminy, 
aby jeszcze skuteczniej przeciwdziałać 
marnowaniu żywności, ale na razie 
nie podano jeszcze szczegółów na ten 
temat.

RMK

Nie marnuj 
jedzenia

Pracownicy Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej kontrolują  
produkty, zostawiane w Jadłodzielni

Obiekt jest  
monitorowany
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Ten fragment drogi należy do gminy 
Piaseczno. Od 26 lutego w związku z 
kolejnym etapem prac remontowych 
na skrzyżowaniu, zamknięty został 
fragment ul. Kościuszki.

\\\   Zmiana  
organizacji ruchu

– Wykonawca przebudowy skrzy-
żowania ulic Kościuszki i Sienkiewicza 
zapowiada rozpoczęcie kolejnego eta-
pu prac drogowych i zamknięcie dla 
ruch ulicy Kościuszki w rejonie skrzy-
żowania w środę 26 lutego 2025 r. W 
związku z tym zmieni się organizacja 
ruchu na ulicach Żabiej oraz Wschod-
niej, gdzie poruszać się będziemy w 
kierunku przeciwnym niż w stałej 
organizacji ruchu. Z ulicy Kościuszki 
będzie można skręcić w lewo w ul. 
Żabią i dojechać do ulicy Kilińskiego i 
dalej pojechać ulicą Sierakowskiego, 
Żeromskiego lub Nadarzyńską. Z kolei z 
ulicy Kilińskiego będzie można skręcić 
w lewo w ulicę Wschodnią i dojechać 
do ulicy Kościuszki – przekazał piase-
czyński urząd.

Zmiany obejmują też trasy auto-
busów linii 727, L2, L5, L12, L13 , L17 
i L19.

– Autobusy pojadą ulicami Jana 
Pawła II i Wojska Polskiego, a dalej 
stałymi trasami. Zawieszone zostanie 
funkcjonowanie przystanku URZĄD 
MIASTA 01. W kierunku przeciwnym 
trasy autobusów nie ulegną zmianie – 
dodaje urząd.

Gmina informuje, że to już niemal 
koniec utrudnień dla kierowców.

– Przepraszamy za tymczasowe 
utrudnienia w ruchu i apelujemy o 
zwracanie uwagi na znaki. Prace dro-
gowe wymagające zamknięcia skrzy-

żowania dla ruchu powinny się zakoń-
czyć do końca marca 2025 r. Wiosną 
realizowane będą jeszcze nasadzenia 
na przebudowanym skrzyżowaniu oraz 
odcinku ulicy Sienkiewicza od Koś-
ciuszki do nowego ronda przy skrzy-
żowaniu z ulicami Wojska Polskiego i 
Gerbera, jednak te prace nie będą już 
powodować większych utrudnień w 
ruchu – dodano w informacji na stronie 
urzędu gminy.

RMK

Kościuszki zamknięta  
– zmiany tras autobusów\\\ GÓRA KALWARIA 

Od 17 lutego pasażerowie 
korzystający z linii L30A 
i L30B mogą podróżować 
niskopodłogowymi 
autobusami, co ułatwia 
dostęp osobom o ograniczonej 
mobilności.

L inie autobusowe L30A i L30B funk-
cjonują w gminie Góra Kalwaria od 

stycznia 2025 roku. Powstały z prze-
kształcenia dawnej linii L30 i są ob-
sługiwane przez Związek Powiatowo-
-Gminny „Otwockie Przewozy Gminno-
-Powiatowe”, a nie jak wcześniej ZTM.

– Ponadto na przystankach tych 
linii pojawiły się nowe rozkłady jazdy 
- godziny odjazdów pozostały te same, 
natomiast teraz dowiemy się dokładnie 
gdzie zatrzymują się autobusy L30A i 
L30B. Dla Państwa wygody obie linie 
zamieszczone zostały także w witry-
nie „Kiedy przyjedzie”, gdzie w cza-
sie rzeczywistym można sprawdzić, 
gdzie znajdują się autobus L30A lub 
L30B, na który czekamy – informuje  
gmina.

Przypominamy, że seniorzy posia-
dający kartę mieszkańca mogą podró-
żować liniami L30A i L30B bezpłatnie.

RMK

Niskopodłogowe autobusy 
na liniach L30A i L30B
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Zmiany obejmują trasy autobusów linii 727, L2, L5, L12, L13 , L17 i L19
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Podczas remontu drogi 
wojewódzkiej 721 
zdemontowano oświetlenie  
na ul. Pułaskiego. Utrudnienie 
dla mieszkańców zgłosił  
radny Tomasz Nowicki, 
ale gmina niewiele może  
z tym zrobić.

W styczniu radny Tomasz Nowicki 
zwrócił się do gminy z prośbą o 

rozwiązanie problemu braku oświetle-
nia na ul. Pułaskiego.

Brak latarni
– Mieszkańcy zgłaszają liczne uwa-

gi dotyczące skrajnie trudnych warun-
ków bezpieczeństwa wynikających z 
całkowitego braku latarni, co utrudnia 
poruszanie się po zmroku i stwarza 
potencjalne zagrożenie dla ich bezpie-
czeństwa – zaapelował w wiadomości 
do gminy radny Tomasz Nowicki.

Zapytaliśmy konstanciński urząd 
o tę sytuację.

– W ramach prowadzonych prac 
zdemontowano wszystkie słupy ener-
getyczne, na których znajdowały się 
oprawy oświetleniowe oraz przewody 
zasilające. W związku z tym odcinek 
drogi wojewódzkiej nr 721 – od ul. 
Dworskiej do ul. Skolimowskiej – po-
zostaje nieoświetlony – przekazał nam 
Kierownik Wydziału Promocji i Współ-
pracy Zagranicznej, Patryk Siepsiak.

Urząd przyznaje, że otrzymuje 
od mieszkańców sygnały, związane z 
utrudnieniami spowodowanymi re-
montem drogi.

– Do Urzędu Miasta i Gminy 
Konstancin-Jeziorna wpływają liczne 
uwagi mieszkańców dotyczące realizo-
wanej inwestycji. Zgłaszane problemy 
obejmują m.in. zły stan nawierzchni 
dla ruchu samochodowego i pieszego, 
niewystarczające oznakowanie przejść 
dla pieszych oraz brak tymczasowego 
oświetlenia wzdłuż ciągów pieszych. 
Wszystkie zgłoszenia są na bieżąco 
przekazywane wykonawcy – podkreślił 
Patryk Siepsiak.

\\\   Czy będzie tymczasowe 
oświetlenie?

Na prośbę mieszkańców i radnego 
Tomasza Nowickiego gmina skierowa-
ła pismo do wykonawcy rozbudowy 
drogi z prośbą o przeanalizowanie 
możliwości wykonania tymczasowego 
oświetlenia.

– Z informacji uzyskanych od gene-
ralnego wykonawcy wynika, że inwe-
stor nie przewidział montażu tymcza-
sowego oświetlenia na czas prowadze-
nia prac. Firma Skanska S.A. nie ma w 
zakresie realizacji zadania obowiązku 

zapewnienia tymczasowego oświet-
lenia na całym rozbudowywanym 
odcinku DW721 – od ul. Julianowskiej 
w Piasecznie do ul. Skolimowskiej w 
Konstancinie-Jeziornie. W związku 

z tym Michał Wiśniewski, burmistrz 
gminy Konstancin-Jeziorna, zwrócił się 
do generalnego wykonawcy o przeana-
lizowanie możliwości instalacji tym-
czasowego oświetlenia na wskazanym 
odcinku wraz z oszacowaniem poten-
cjalnych kosztów – przekazał Patryk 
Siepsiak.

Agnieszka Deja

Nadal ciemno na DW721

Gmina skierowała 
pismo do wykonawcy 

rozbudowy drogi z prośbą 
o przeanalizowanie 

możliwości wykonania 
tymczasowego oświetlenia
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\\\ PIASECZNO 

Inwestycja Powiatu 
Piaseczyńskiego ma na celu 
zapewnienie komfortowych 
warunków życia rodzinie 
zastępczej.

W ubiegłym tygodniu zakończyła 
się budowa i wyposażanie Ro-

dzinnego Domu Dziecka w Piasecznie. 
Budynek, który na gminnej działce 
przekazanej na ten cel wybudował po-
wiat, ma służyć rodzinie, która zawo-
dowo pełnić będzie pieczę zastępczą 
nad dziećmi.

\\\   Dom z myślą  
o potrzebach dzieci

– Dom, zaprojektowany z myślą o 
potrzebach dzieci, ma powierzchnię 

użytkową wynoszącą 324,47 m². Do 
budynku mieszkalnego dołączono 
wolnostojący garaż o powierzchni 
72,74 m². Całość zlokalizowana jest 
na działce o powierzchni 1 944 m², co 
zapewnia odpowiednią przestrzeń do 
wypoczynku i zabawy na świeżym po-

wietrzu. Otoczenie domu zostało odpo-
wiednio zagospodarowane, obejmując 
ogrodzenie, urządzenia zabawowe oraz 
elementy małej architektury, które two-
rzą bezpieczną przestrzeń dla dzieci 
– przekazało starostwo.

\\\   Ekologia  
i nowoczesność

Projekt domu łączy nowoczesność 
i ekologiczne rozwiązania. Budynek ma 
zamontowane panele fotowoltaiczne i 
pompę ciepła. W środku znajduje się 
kuchnia z jadalnią, duży salon, liczne 
sypialnie, świetlica, pralnia, łazien-
ki oraz pomieszczenie gospodarcze 
i kotłownia. Przygotowano też pokój 
wyciszenia. 

– Klucze do nowoczesnego i funk-
cjonalnego budynku, który łączy kom-
fort z ekologią, zapewniając dzieciom 

bezpieczny rozwój, a rodzicom wygod-
ne warunki do sprawowania opieki nad 
liczną rodziną zostały przekazane 14 
lutego 2025 r. Koszt budowy i wykoń-
czenia wyniósł 3 268 660,98 zł brutto 
– przekazała gmina Piaseczno.

RMK

Rodzinny Dom Dziecka 
już czeka 
na mieszkańców
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\\\ PIASECZNO 

Już w najbliższych dniach  
na kolejnych ulicach Piaseczna 
obowiązywać będzie płatne 
parkowanie.

P rzypomnijmy, że jeszcze w tym 
kwartale roku czeka nas rozsze-

rzenie Strefy Płatnego Parkowania w 
gminie Piaseczno.

– Zgodnie z podjętą uchwałą, gra-
nice Strefy Płatnego Parkowania mają 
się poszerzyć o ulice Czajewicza i Żaka 
i tutaj już stoją parkomaty. Po wdroże-
niu organizacji ruchu możliwe będzie 
ich uruchomienie. Powinno to nastąpić 
w najbliższym czasie. O terminie bę-
dziemy informować na naszej stronie 
internetowej – przekazała nam Joanna 
Ferlian-Tchórzewska, rzecznik Urzędu 
Miasta i Gminy Piaseczno.

Na obu ulicach są już zamontowa-
ne urządzenia do wydawania biletów. 
Osłonięto je folią, by nie sugerować 
kierowcom, że już czas na pobranie 
biletu. Przypomnijmy, że pierwsze 45 
minut parkowania jest darmowe, co 
gwarantuje bezpłatny bilet, a za kolejne 
trzeba zapłacić.

– W uchwale Rada Miasta zatwier-
dziła też wprowadzenie Strefy Płatnego 
Parkowania na ul. Tukanów. Tam obec-
nie trwają procedury formalne – dodaje 
Joanna Ferlian-Tchórzewska.

Jeszcze w tym kwartale SPP ma 
zostać wyznaczona także na ulicy Fa-
brycznej.

– Kolejne rozszerzenie planowane 
jest w pierwszym kwartale 2025 roku. 
Pomysł rozszerzenia strefy został już 
pozytywnie zaopiniowany przez Komi-
sję Prawa i Bezpieczeństwa, a rozsze-

rzenie ma objąć fragment ul. Fabrycz-
nej – odcinek od ul. Wojska Polskiego 
do ul. Powstańców Warszawy. Decyzję 
w tej sprawie podejmie oczywiście Ra-
da Miejska w Piasecznie. Uruchomienie 
SPP na tym odcinku ul. Fabrycznej bę-
dzie poprzedzone uporządkowaniem 
miejsc parkingowych i przyjęciem 
stałej organizacji ruchu – przekazała 
nam w połowie stycznia rzecznik UMiG 
Piaseczno.

Tekst i zdjęcie Agnieszka Deja

\\\ PRAŻMÓW 

Gmina Prażmów ma w końcu 
pierwszy defibrylator. Zawisł 
na ścianie urzędu.

U rządzenie medyczne, które w 
ostatnim czasie pojawiło się w 

gminie Prażmów, ma na celu pomoc w 
ratowaniu życia i zdrowia ludzi.

– AED sam analizuje rytm pracy 
serca poszkodowanego i podejmu-
je decyzję o tym, czy jest konieczna 

defibrylacja i w razie takiej potrzeby 
kieruje impuls elektryczny za pomocą 
elektrod i tym samym pomaga przy-
wrócić prawidłowy rytm serca. Dzięki 
zautomatyzowaniu może być używany 
przez osoby nieposiadające wykształ-
cenia medycznego, czyli przez każdego 
z nas – przekazała gmina.

To pierwsze takie urządzenie w 
gminie Prażmów. Znajduje się ono przy 
wejściu do urzędu, na ul. Czołchańskie-
go 1.

RMK

Parkomaty już stoją

Pierwszy defibrylator w gminie

Strefa Płatnego Parkowania ma się poszerzyć o ulice Czajewicza i Żaka

AED może być używany  
przez każdego z nas
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Kameralna inwestycja, otoczona zielenią 
Mazowieckiego Parku Krajobrazowego, po-
zwala codziennie cieszyć się spokojem, jedno-
cześnie oferując szybki dojazd do Warszawy.
Dom, który dopasujesz do siebie

Na Osiedlu Jagodzianka znajdziesz 84 no-
woczesne domy jednorodzinne w zabudowie 
szeregowej. Każdy z nich oferuje powierzch-
nię 110–115 m² z możliwością indywidual-
nej aranżacji. Swobodnie dostosujesz układ 
pomieszczeń do własnych potrzeb – stwórz 
przestronny salon z widokiem na ogród, wy-
godny home office lub pokój zabaw dla dzieci. 
Dzięki dużym przeszkleniom naturalne świat-
ło otula wnętrza, tworząc jasną, ciepłą prze-
strzeń, w której po prostu chce się mieszkać.
Więcej przestrzeni dla Ciebie

Każdy dom ma prywatny ogródek – ideal-
ny na poranną kawę wśród zieleni czy week-
endowego grilla z przyjaciółmi. Duży balkon 
to dodatkowa przestrzeń do odpoczynku,  

a miejsce postojowe zapewnia wygodę. Ca-
łe osiedle jest ogrodzone i monitorowane, 
dzięki czemu możesz czuć się bezpiecznie  
o każdej porze.
Blisko natury, blisko miasta

Położenie w otulinie Mazowieckiego Parku 
Krajobrazowego daje ogromne możliwości 
odpoczynku na łonie natury – spacery, ro-
werowe wycieczki czy pikniki wśród zieleni 
stają się codziennością. Jednocześnie pełna 
infrastruktura miejska w okolicy oraz szybki 
dojazd do Warszawy sprawiają, że wszystko, 
czego potrzebujesz, jest na wyciągnięcie ręki.
Osiedle Jagodzianka 
– dom, w którym chce się żyć

Atrakcyjna architektura, przestronne wnę-
trza, prywatna przestrzeń i bliskość przyrody 
– Osiedle Jagodzianka to miejsce, w którym 
poczujesz się jak u siebie. Odwiedź nas i prze-
konaj się, że Twój nowy dom 
czeka właśnie tutaj.

Osiedle Jagodzianka 
– Twój spokojny azyl blisko Warszawy
Marzysz o miejscu, które łączy ciszę natury z wygodą miejskiego  
życia? Osiedle Jagodzianka w Otwocku Małym to przestrzeń stworzona 
właśnie dla Ciebie. 

Biuro sprzedaży: ul. Żaboklickiego 8, Karczew, , + 48 661 303 301
sprzedaz@osiedlejagodzianka.pl, www.osiedlejagodzianka.pl
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\\\ REGION 

Obecna częstotliwość linii 
742, zwłaszcza w godzinach 
porannych, gdy autobus jest 
zatłoczony, nie odpowiada 
potrzebom mieszkańców. 

R adni gminy Konstancin-Jeziorna 
skierowali do burmistrza Michała 

Wiśniewskiego interpelację w sprawie 
zwiększenia częstotliwości kursowania 
autobusu linii 742, która łączy Kabaty z 
Górą Kalwarią, po drodze zatrzymując 
się m.in. w Klarysewie, Słomczynie czy 
przy os. Grapa.

– Autobus linii 742 jest kluczowym 
środkiem transportu dla mieszkańców 
i uczniów miejscowości takich jak m.in. 
Słomczyn, Turowice, Kawęczyn, dojeż-
dżających do pracy i szkół, umożliwia-
jąc im dojazd do stacji metra Kabaty. 
Obecna częstotliwość kursowania linii 
742 – co 60 minut w dni powszednie 
oraz co 120 minut w weekendy i święta 
jest niewystarczająca, biorąc pod uwa-
gę potrzeby mieszkańców w zakresie 
dojazdów do pracy, szkół oraz innych 
codziennych obowiązków. Warto pod-
kreślić, że Gmina Góra Kalwaria wy-
raziła gotowość do zwiększenia liczby 
kursów linii 742 – piszą radni w inter-
pelacji.

\\\   Góra Kalwaria na „Tak”
Władze Góry Kalwarii wielokrotnie 

powtarzały, że zwiększenie liczby kur-
sów tej linii jest konieczne.

– Zależy nam - i w rozmowach to 
zdecydowanie artykułujemy - na istot-
nym zwiększeniu kursów 742 do i z 
Warszawy o możliwą do wprowadze-
nia liczbę. Jesteśmy dziś gotowi nawet 
do prawie podwojenia tej liczby. To 
jedyna linia 7xx do naszego miasta i 
jesteśmy przekonani, że wielu miesz-
kańców zrezygnowałoby z jazdy sa-
mochodem do stolicy, gdyby kursów 
było zdecydowanie więcej. Ponadto 

wzrosłaby atrakcyjność Góry Kalwarii 
jako miejsca zamieszkania. Do naszych 
racji musimy przekonać nie tylko ZTM, 
ale również władze gminy Konstancin-
-Jeziorna, które również poniosłyby 
zwiększone koszty kursowania 742 po 
swoim terenie. Przyznam, że rozmowy 
te nie są łatwe, ale wierzymy mocno, 
że przyniosą pozytywny rezultat – po-
wiedział nam na początku lutego wice-
burmistrz gminy Góra Kalwaria Piotr 
Chmielewski.

\\\   Czas na ruch  
Konstancina

Konstancińscy radni zwrócili się 
z prośbą do burmistrza Michała Wiś-
niewskiego o zawarcie porozumienia 
z sąsiednią gminą w sprawie zwięk-
szenia liczebności autobusów na tra-
sie do Góry Kalwarii. W tegorocznym 
budżecie zarezerwowano dodatkowe 
środki na funkcjonowanie komunikacji 
miejskiej, w tym linii 742.

W interpelacji radni zapytali wło-
darza gminy Konstancin-Jeziorna o to, 
jakie działania podjęto w celu poprawy 
oferty komunikacyjnej na terenie gmi-
ny, czy prowadzone są rozmowy z Górą 
Kalwarią w sprawie zwiększenia liczby 
kursów 742 i czy istnieje możliwość 
częstszego kursowania tego autobusu. 

\\\   Głos mieszkańców
Pod wpisem radnego Tomasza 

Nowickiego w mediach społecznoś-
ciowych, w którym poinformował on 

o złożonej interpelacji, wypowiedzieli 
się także mieszkańcy.

– Zwiększenie liczby kursów jest 
bardzo istotne, ponieważ 742 już w 
Słomczynie w godzinach rannych jest 
pełny. A jest to z tej strony jedyny auto-
bus dojeżdżający do Warszawy – napi-
sała jedna z mieszkanek.

\\\   Dobre wieści  
z ostatniej chwili

Na chwilę przed oddaniem tego 
wydania do druku okazało się, że licz-
ba kursów linii 742 zwiększy się o aż 
dziewięć w każdym kierunku.

– W godzinach szczytu autobusy 
będą odjeżdżały co pół godziny, a po-
za nim co godzinę. Dziś zakończyliśmy 
negocjacje z Michałem Wiśniewskim 
– burmistrzem Konstancina-Jeziorny 
oraz warszawskim Zarządem Trans-
portu Miejskiego – informuje na swo-
im profilu na Facebooku Gmina Góra 
Kalwaria.

– Oczywiście będzie się to wiązało 
ze zwiększonymi wydatkami z budżetu 
gminy, ale bardzo cieszy nas fakt, że po 
trzyletnich rozmowach z ZTM w końcu 
ułatwimy podróż pasażerom jadącym 
przez Konstancin-Jeziornę w kierunku 
stolicy oraz z powrotem – czytamy w 
internetowym komunikacie. 

– Jest duża szansa, że zwiększona 
liczba połączeń zafunkcjonuje na prze-
łomie marca i kwietnia – deklarują na 
Facebooku urzędnicy.

Agnieszka Deja

Będzie więcej kursów linii 742 
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Ośrodek Kultury w Górze 
Kalwarii znalazł się w gronie 
pięciu instytucji, do których 
dotrze mobilny pawilon 
wystawienniczy Centrum 
Archiwistyki Społecznej.

P rojekt pod nazwą „Pamięciownik” 
przygotował CAS. Jest to mobilny 

pawilon, w którym zaprezentowane 
zostaną wspomnienia mieszkańców 

miejscowości, do której zawita. W 
pierwszej edycji akcji wybrano pięć z 
pięćdziesięciu instytucji. Wśród nich 
znalazł się Ośrodek Kultury w Górze 
Kalwarii!

– Bardzo chcieliśmy znaleźć się 
w gronie pięciu miejscowości, które 
odwiedzi „Pamięciownik”, więc kiedy 
dostaliśmy wiadomość o wyborze, 
radość była ogromna! Zgłoszeń było 
aż 50, więc konkurencja była spora, 
ale udało się – i to dla nas naprawdę 
ważne. Tym bardziej cieszy nas ten 
wybór, bo w tym roku Góra Kalwaria 
obchodzi 355. rocznicę nadania praw 
miejskich. To doskonały moment, że-
by na nowo odkryć lokalną historię i 
zachęcić mieszkańców do jej współ-
tworzenia. Nasze archiwum społeczne 
Góra Wspomnień działa już od kilku 
lat, ale brakowało nam impulsu, któ-
ry pomógłby nam skuteczniej dotrzeć 
do mieszkańców i zaangażować ich w 
ten projekt. Czasem trudno jest prze-
konać ludzi, że ich rodzinne fotografie 
czy wspomnienia mogą być cennym 
elementem historii miasta. Liczymy, 
że udział w „Pamięciowniku” pozwo-

li nam przełamać ten impas, pobudzi 
zaangażowanie mieszkańców i sprawi, 
że nasze archiwum nabierze nowej 
energii – powiedziała nam Monika Za-
charkiewicz, Kierowniczka promocji i 
marketingu Ośrodka Kultury.

\\\   Jak mieszkańcy mogą 
włączyć się w projekt?

W piątek (21 lutego) pracownicy 
Ośrodka Kultury wzięli udział w spot-
kaniu dotyczącym „Pamięciownika”. 
Teraz czas na przygotowanie działań 
lokalnych, które będą współtowarzy-
szyć pojawieniu się mobilnego pawilo-
nu w gminie.

– To będzie wyjątkowa wystawa, 
bo stworzą ją sami mieszkańcy Góry 
Kalwarii. My jedynie zainicjujemy cały 
proces, ale to ich wspomnienia i zdję- 
cia będą główną treścią ekspozycji.  
W mobilnym pawilonie „Pamięciow-
nik” znajdą się tablice, na których 
umieścimy zeskanowane kopie przy-
niesionych przez nich fotografii. Już 
przed przyjazdem pawilonu przygo-
tujemy kilka zdjęć dotyczących waż-
nych miejsc i wydarzeń, żeby dać wy-
stawie początek. Ale to mieszkańcy 
zdecydują, jak dalej się potoczy – ich 
wspomnienia zapisane na kartkach 
również będą częścią ekspozycji. Dzię-
ki temu powstanie żywy obraz Góry 
Kalwarii widzianej oczami jej miesz-
kańców, a cała wystawa będzie się roz-
wijać na ich oczach – podkreśla Monika  
Zacharkiewicz.

 Agnieszka Deja

Projekt 
„Pamięciownik”

Ośrodek Kultury w Górze Kalwarii  
wybrany do projektu „Pamięciownik”

Projekt „Pamięciownik” to mobilny pawilon, w którym zaprezentowane  
zostaną wspomnienia mieszkańców Góry Kalwarii
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„Czasem trudno jest 
przekonać ludzi, że ich 

rodzinne fotografie mogą 
być cennym elementem 

historii miasta”
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\\\ PIASECZNO 

Gmina Piaseczno zwróciła  
się do GDDKiA z prośbą  
o pomiary hałasu w okolicach 
S7. Wyniki nie wykazały 
nieprawidłowości,  
ale mieszkańcy twierdzą,  
że hałas jest uciążliwy.

P roblem z hałasem w okolicach 
dróg ekspresowych w powiecie 

nie jest rzadki. Niedawno pisaliśmy o 
gminie Góra Kalwaria, gdzie mieszkań-
cy m.in. Kątów narzekają na uciążliwą 
bliskość drogi. Podobne problemy mają 
mieszkańcy gminy Piaseczno.

– Wielokrotnie pisaliśmy do GDD-
KiA na temat problemów z hałasem, na 
który skarżą się mieszkańcy terenów 
sąsiadujących z drogą S7. Pytaliśmy 
też o lokalizacje i terminy, w których 
mają być przeprowadzone pomiary. 

Pierwszą konkretną informację, w 
której GDDKiA wskazała lokalizacje 
(według kilometrażu drogi), w któ-
rych mają zostać wykonane pomiary, 
dostaliśmy na przełomie października 
i listopada 2024 r. Przy tym nie wska-
zano dokładnej daty przeprowadza-
nia analizy porealizacyjnej w zakresie 
oddziaływania akustycznego (bo w 
ramach przygotowywania takiego do-
kumentu pomiary mają być prowadzo-
ne), a podano jedynie, że na odcinku od 
węzła Lotnisko do początku obwodnicy 
Grójca zostanie wykonana zgodnie z 
warunkami nałożonymi przez organy 
ochrony środowiska w wydanych przez 
nie rozstrzygnięciach administracyj-

nych po upływie 12 miesięcy od dnia 
oddania obiektu do użytkowania oraz 
że prowadzone były w tym czasie pro-
cedury związane z udzieleniem zamó-
wienia publicznego na to zadanie. Teraz 
poprosimy już RDOŚ o informację, czy 

wyniki pomiarów już do niego trafiły, 
a jeśli tak to czy wykazano przekrocze-
nia dopuszczalnych poziomów hałasu – 
przekazała nam Sylwia Kalinowska, na-
czelnik Wydziału Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Rolnej Gminy Piaseczno.

\\\   Pomiary w listopadzie
Gmina, na wnioski mieszkańców, 

zwracała się także do innych instytucji 
z pytaniem o przeprowadzenie pomia-
rów.

– Poza tym wielokrotnie pytaliśmy 
Urząd Marszałkowski o terminy i lokali-
zacje, w których będzie przeprowadzać 
on pomiary hałasu i wskazywaliśmy 
na lokalizacje, w których mieszkańcy 
skarżyli się na uciążliwości z drogi S7, 
prosząc przy tym o ich szybkie wyko-
nanie. W drugiej połowie stycznia tego 
roku otrzymaliśmy odpowiedź z Urzę-
du Marszałkowskiego, zgodnie z którą 
pomiary były wykonywane na zlecenie 
Marszałka przez akredytowane labora-
torium między 18 a 22 listopada 2024 
roku w miejscach, które mieszkańcy 
zgłosili w związku z uciążliwym hała-
sem – dodaje Sylwia Kalinowska. 

Na terenie gminy Piaseczno były to 
punkty w okolicach adresów: ul. Pła-

czącej Wierzby w Woli Gołkowskiej, ul. 
Bobrów w Bobrowcu, ul. Maciejki w 
Robercinie, ul. Rudzika w Kuleszówce. 
Dodatkowo badania wykonano poza 
gminą Piaseczno, w Rudzie na ulicach 
Długiej i Działkowej.

– W żadnym z tych punktów po-
miarowych hałas nie przekroczył do-
puszczalnych poziomów określonych 
rozporządzeniem Ministra Środowiska. 
Urząd Marszałkowski poinformował 
przy tym, że kiedy było to możliwe, jeśli 
zgłoszony adres był mocno oddalony 
od trasy S7, punkt pomiarowy lokali-
zowano na terenie położonym bliżej 
niej – dodaje piaseczyński urząd.

\\\   Nie ma podstaw  
do podjęcia działań

Jak nam przekazano, gmina może 
wydawać środki finansowe tylko na 
zadania należące do zadań własnych 
gminy. Nie należy do nich wykonywa-
nie pomiarów na drodze ekspresowej. 
Co zatem może zrobić urząd? 

– W związku z tym w naszej ocenie 
Gminie pozostają rozmowy z GDDKiA, 
Marszałkiem i pomoc mieszkańcom 
w kierowaniu swoich skarg do właś-
ciwych urzędów. Poza tym trzeba pa-
miętać, że pomiary wykonane do tej 
pory nie wykazały przekroczeń i jeśli 
kolejne to potwierdzą, to chociaż su-
biektywnie hałas z drogi ekspresowej 
będzie odbierany przez mieszkańców 
jako uciążliwy, nie będzie podstaw do 
podjęcia działań administracyjnych – 
dodaje naczelnik Wydziału Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Rolnej Gminy 
Piaseczno.

Agnieszka Deja

Hałas przy S7. Pomiary w normie, problem pozostaje

Punkty pomiaru hałasu w okolicach ul. Maciejki w Robercinie

Punkty pomiaru hałasu w okolicach ul. Płaczącej Wierzby w Woli Gołkowskiej 
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\\\ POWIAT 

Wybitne osiągnięcia  
w lekkiej atletyce  
i łyżwiarstwie szybkim,  
a także sportowe zmagania 
młodych talentów. 
 Sprawdźcie, co działo się  
w sporcie w miniony  
weekend. 

W ten weekend w Arenie Toruń 
trwały 69. PZLA Halowe Mi-

strzostwa Polski w lekkiej atletyce. W 
zawodach, które skupiają najlepszych 
przedstawicieli tej dyscypliny sportu 
w naszym kraju – zgłoszono przeszło 
470 zawodników z ponad 100 klubów 
– wzięła udział Aleksandra Płocińska z 
Kondycji Piaseczno i znów pokazała się 
ze świetnej strony.

Ola rywalizowała w biegu na 1500 
metrów kobiet. Z czasem 4:16.22 udało 
jej się zająć trzecie miejsce na podium. 
Jako druga dotarła na metę Kinga Kró-
lik (4:15.21), zaś po złoto sięgnęła We-
ronika Lizakowska (4:13.02).

Wielkie brawa dla reprezentantki 
piaseczyńskiej drużyny!   

\\\   Sukces  
na Pucharze Świata

Marek Kania swoją karierę spor-
tową rozpoczynał w klubie UKS Zryw 

Słomczyn, w której to miejscowości 
uczęszczał do gimnazjum. Mieszkaniec 
Konstancina-Jeziorny przez lata sięg-
nął po wiele triumfów i stał się częścią 
grupy najlepszych panczenistów w 
naszym kraju. W minionych dniach, 
aktualnie zawodnik sekcji łyżwiarskiej 
Legii Warszawa, dołożył kolejny wspa-
niały sukces.

– Widać, że forma coraz lepsza 
– podskoczyłem w klasyfikacji gene-
ralnej na 500 metrów i 1000 metrów. 
Razem z chłopakami zdobyliśmy medal 
w Team Sprincie i wywalczyłem start w 
grupie A na kolejnym Pucharze Świata 
w Tomaszowie Mazowieckim! Po raz 

pierwszy w moim życiu wystartuję na 
tym dystansie w gronie najszybszych. 
Teraz 3 tygodnie przerwy od ścigania 
i na koniec lutego zaczynamy ostatnią, 
najważniejszą część sezonu – zapowia-
dał w amerykańskim Milwaukee na 
początku tego miesiąca utalentowany 
sportowiec.

W Tomaszowie Mazowieckim ry-
walizowało ponad 250 panczenistów 
z 25 krajów. W wyścigu na 500 me-
trów Kania dotarł do mety jako trzeci 
z czasem 34.76. Zwycięzcą zawodów 
został Jewgienij Koszkin z Kazachstanu 
(34.52), a drugi był Kanadyjczyk Lau-
rent Dubreuil (34.70).

Na uwagę zasługuje fakt, że Po-
lak wyprzedził Amerykanina Jordana 
Stolza, który był jednym z faworytów 
na tym dystansie. Wielokrotny meda-
lista mistrzostw świata uplasował się 
„dopiero” na piątej lokacie, uzyskując 
wynik 34.84. Odpowiednio 16. i 17. po-
zycję zajęli inni reprezentanci naszego 
kraju: Piotr Michalski oraz Damian 
Żurek.

– Jestem bardzo zadowolony. 
Gdzieś z tyłu głowy miałem, że mam 
taki „zaległy” medal. Bo w poprzed-
nim sezonie i w jeszcze wcześniejszym 
zdobywałem medale indywidualne. 
Okazało się, że już tu, w Tomaszowie, 
był w zasięgu. Dwa dni temu mówiłem, 
że rozpędzamy się po trzytygodniowej 

przerwie w startach. Wtedy było dzie-
siąte miejsce, choć mimo wszystko dość 
blisko medalu. Zabrakło tylko dwóch 
dziesiątych – powiedział po wyścigu 
Marek Kania dziennikarzom TVP Sport. 
– Mam nadzieję, że to nie koniec. I że da-
lej będziemy się rozpędzać, do samych 
mistrzostw świata. Nie chcę, żeby to źle 
zabrzmiało, ale gdy startowali, to ja już 
pogodziłem się w głowie z czwartym 
lub piątym miejscem. Wiem, że Damian 
jest w dobrej formie i potrafi przejechać 
tu bardzo mocno. A Jordan w tym se-
zonie przegrał tylko raz. Do tego dwa 
dni temu miał lepszy czas niż dzisiejszy 
zwycięzca. Byłem pogodzony z tym, że 
przegram z Jordanem jeszcze przed je-
go biegiem. I bardzo się zaskoczyłem, 
gdy zobaczyłem, że jednak zostaję na 
trzecim miejscu.

Kania wystartował też w biegu na 
1000 metrów, ostatecznie zajmując 
siódmą pozycję.

Gratulujemy i życzymy dalszych 
wspaniałych rezultatów!

\\\   Konstanciński  
turniej

W niedzielę w hali GOSiR w Kon-
stancinie-Jeziornie spotkali się młodzi 
adepci futbolu z roczników 2014 i 2015, 
aby rywalizować w turnieju Konstancin 
Cup 2025. Emocji nie brakowało. Fi-
nalnie na pierwszym stopniu podium 
uplasowała się drużyna GKS Chynów, 
następni byli gracze gospodarzy – KS 
Konstancin – a brąz powędrował do KS 
Ursynów Warszawa.

Rafał Lipski

Sportowe podsumowanie tygodnia
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Marek Kania święci sukcesy  
na Pucharze Świata
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Aleksandra Płocińska na podium!
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Pamiętnik pani Leokadii spisany był 
kilka dziesięcioleci po opisywanych 

w nich wydarzeniach, nie jest to dzien-
nik pisany na bieżąco, dzień po dniu, 
więc zmusza mnie to do dokonania po-
szukiwań, aby to co zostało zapisane 
w pamiętniku uwiarygodnić i umiej-
scowić w historii miasta Piaseczna we 
właściwym czasie.

Rejestr kart przemysłowo-handlo-
wych z 1943 r. nie pokazuje sklepu Pon-
cyliuszów w Piasecznie, ale ku mojej 
radości odnajdujemy w księdze sklep 
z art. kolonialnymi Kozdrowiczów i 
restaurację Elżbiety Lange. Czyli w 
dokumentach z lat, gdy pracowała tu 
Leokadia, rok 1943 jest niejasny do 
końca i należy kontynuować kwerendę 
w tym kierunku. Natomiast odnajduję 
w księdze adresowej Piaseczna, bardzo 
lakonicznej, czyli bez wskazania ulicy 
i nr domu, Mieczysława Poncyliusza 
w wykazie piaseczyńskich rzeźników. 
Najbardziej tragiczny w wymowie jest 
akt zgonu młodego mężczyzny, który 
był bratem Mieczysława Poncyliusza. 
W akcie zgonu podana jest godzina 
śmierci Władysława Poncyliusza, co  
nadaje sytuacji, w której się znalazła 
rodzina 10 września 1939 jeszcze 
większej grozy. 

Wracamy do tekstu pamiętnika, 
gdzie zostały opisane powyższe zda-
rzenia.

\\\   Z pamiętnika Leokadii
Nikt nie znał wtedy chłodni czy 

lodówek. Mięso było przechowywane 
na lodzie. Pod warsztatem (tak mó-
wiliśmy na masarnię) była ogromna, 
głęboka  piwnica nazywana lodownią. 
Do tej piwnicy całą zimę zwożony był 
wozami lód, ogromne lodowe bloki 
wyrąbywane z naszej rzeki Jeziorki. 
Zimy były prawdziwie mroźne, rzeka 
co roku solidnie zamarzała. Ten lód był 
układany pod podłogą bardzo ciasno, 
jedna bryła na drugiej, bo musiało go 
wystarczyć na całe lato. I wystarczało, 
nawet w czasie upałów można było tam 
przechowywać duże ilości mięsa.

Moja praca polegała nie tylko na 
sprzedawaniu wędlin, ale musiałam też 

donosić te wędliny i kiełbasy z warszta-
tu. Dźwigałam całe zwoje kiełbas, wa-
żące tak na oko z 15 kilo, zawieszone na 
długim kiju. Czasem musieliśmy część 
wędlin ukryć, bo Niemcy wyznaczali 
jakieś normy do sprzedaży, których nie 
wolno było przekraczać, więc jak tylko 
spodziewaliśmy się kontroli, trzeba 
było szybko ukrywać nadmiar. W do-
mu ciotki na II piętrze był pusty pokój 
przeznaczony właśnie na ten cel. Nieraz 
biegłam po schodach niosąc dwa takie 
obwieszone wędlinami kije aż na II pię-

tro. Podejrzewałam, że o tych kontro-
lach uprzedzał ciotkę pewnie żandarm. 
Nazywał się Bucholtz i często przycho-
dził do sklepu, a zawsze wychodził z 
jakąś paczką. Mówił nieźle po polsku. 

Zdarzało się, że po jego wizycie ciotka 
wysyłała mnie do innych rzeźników, 
żeby ich ostrzec, że będzie kontrola.

Pracowałam w tym sklepie już 
trzeci rok, gdy pewnego dnia Bucholtz 
w mojej obecności powiedział do ciotki, 
że mają mnie zabrać do Niemiec na ro-
boty. Nie wiem, czy to była prawda, czy 
chciał od ciotki coś wyciągnąć, może ja-
kieś pieniądze, ale przez kilka dni ciot-
ka nie pozwalała mi pokazywać się w 
sklepie, żeby mu nie wchodzić w oczy. 
Skończyło się na kilku kolejnych solid-
nych wałówkach. Ciotka często mówiła, 
że wybroniła mnie od wywózki, które 
wtedy były na porządku dziennym.

Nie tylko pracowałam u Władzi 
Poncyliusz, ale też u niej mieszkałam, 

do domu rodziców chodziłam tylko w 
niedzielę i to też nie zawsze. Mieszka-
łam w jednym pokoju z matką Władzi, 
ciotką Franią, siostrą mojego ojca. 
Od rodziców słyszałam kiedyś, że to 
właśnie Frania, pracując przed laty ja-
ko gosposia u starych Poncyliuszów, 
bogatych piaseczyńskich rzeźników, 
doprowadziła do ślubu swojej córki z 
ich synem Mietkiem. Był od niej starszy 
o 15 lat, wielki, zwalisty chłop, ważył 
ponad 100 kilo a ona drobniutka, mała 
jak dziewczynka. Byli dobrym małżeń-
stwem.

Władzia i Mietek mieli dwoje dzieci 
Halinkę i Andrzeja, które bardzo mnie 
lubiły. Wieczorami zajmowałam się ni-
mi, opowiadałam bajki, czytałam. An-
drzeja często usypiałam, bo lubił, jak 
mu śpiewałam kołysanki. Kiedy był 
mały, to czasem w ciągu dnia Władzia 
odwoływała mnie ze sklepu, żebym 

uśpiła Andrzeja, bo przy nikim innym 
nie chciał zasnąć. Śpiewałam mu wtedy 
różne piosenki, a jak latem okno było 
otwarte, to nieraz słyszałam jak loka-
torzy z sąsiedniego mieszkania wołają 

do mnie: Śpiewaj Lodziu, śpiewaj, my 
tak lubimy słuchać!

W domu ciotki na I piętrze miesz-
kał starszy, przystojny i elegancki pan, 
Jan Lipiński. Był on dyrektorem i właś-

cicielem fabryczki rowerów, która przy-
legała do posesji ciotki. W tej fabrycz-
ce pracował jako uczeń mój młodszy 
stryjeczny brat Rysiek Milewski. Był 
to syn stryjka Antka, który zginął pod-
czas powstania. Zmarła również matka 
Ryśka osierocając zarówno jego jak i 
jego młodszą siostrę Zosię i obydwoje 
ich wychowywali dziadkowie ze stro-
ny matki. Bardzo było mi ich żal, takie 
zupełne sieroty. Rysiek przychodził do 
naszego sklepu po zakupy dla pracow-
ników fabryczki, a kiedy go spytałam, 
co chce dla siebie, odpowiedział, że nic, 
bo nie ma pieniędzy. Czułam, że jakoś 
muszę  mu pomóc. On zawsze brał 
zakupy dla kilku osób, więc ważyłam 
i robiłam kilka paczek. No i zaczęłam 
dokładać jedną paczuszkę dla niego, 
zaznaczając która. Liczyłam szybko i 
dobrze więc nikt się nie zorientował. 
Nie miałam z tego powodu wyrzutów 

sumienia, dla ciotki był to niezauwa-
żalny drobiazg, a ja cieszyłam się, że 
dzieciak nie chodzi głodny.

Mieszkając i pracując u ciotki do-
wiedziałam się też o tragedii jaka się tu 

wydarzyła na początku września 1939 
roku. Niemcy zastrzelili Władka Poncy-
liusza, młodszego brata Mietka, który 
miał 28 lat. Nigdy nie dowiedziałam 
się z jakiego powodu, wyciągnęli go z 
domu i zastrzelili go na podwórku na 
oczach rodziny. Wstawiała się za nim 
pani Lange, Niemka, która w tym sa-
mym domu mieszkała i miała restaura-
cję. Rozmawiała z nimi, prosiła ale nic 
nie wskórała. To była dobra i porządna 
kobieta ta pani Lange. Nie wiem, czy 
ten incydent wpłynął na jej postano-
wienia, ale nigdy nie przyjęła obywa-
telstwa niemieckiego, choć na pewno 
żyłaby wtedy bezpieczniej. Do końca 
wojny mieszkała w naszym domu, ale 
restauracji Niemcy nie pozwolili jej pro-
wadzić. Po wyzwoleniu z kolei nasze 
władze wciąż ją nękały jakimiś przesłu-
chaniami. Wyprowadziła się w latach 
50-tych do Konstancina i tam zmarła. 

Leokadia Bąk z domu Milewska 
Opracowanie: 

Małgorzata Szturomska
P.S. Całe życie mojej mamy Leokadii 
Bąk z domu Milewskiej związane było 
z Piasecznem. Tu się urodziła, tu cho-
dziła do szkoły, pracowała, wyszła za 
mąż, zbudowała dom, wychowała troje 
dzieci i tu jest pochowana. Była bardzo 
zdolna, pisała opowiadania i wiersze, w 
innych czasach z pewnością zostałaby 
dziennikarką albo pisarką. Wspomnie-
nia, które spisała mając 78 lat, zawierają 
nie tylko jej osobiste przeżycia i historię 
rodziny, ale także kawał historii Pia-
seczna, w którym nadal mieszka moja 
siostra Regina Bąk-Czajkowska i mój 
brat Włodzimierz. Postanowiliśmy udo-
stępnić fragmenty pamiętnika mamy na 
łamach „Przeglądu Piaseczyńskiego” w 
przekonaniu, że mogą wnieść coś nowe-
go do historii miasta, pokazując zarów-
no wydarzenia jak i życie zwykłych ludzi 
w czasach, które minęły…

Elżbieta Sitek-Wasiak (z domu Bąk)

Z pamiętnika pani Leokadii, 
czyli historia kamienicy Poncyliuszów   część 2
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Leokadia Milewska (dziewczynka 
pierwsza z prawej)

Dom Poncyliuszów tuż przed remontem, po prawej stronie budynku,  
od ul. Czajewicza widoczne okna restauracji pani Lange

Wykaz firm z książki adresowej  
Piaseczna z lat 30. XX w. 

Dom Poncyliuszów po remoncie i w czasie remontu ul. Sienkiewicza
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Akt zgonu zamordowanego 10 września 1939 Władysława Poncyliusza
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\\\ PIASECZNO 

Uwaga kierowcy! Na terenie 
parkingu przy starostwie 
powiatowym ustawiono nowe 
znaki drogowe. Parkowanie 
„na pamięć” może zakończyć 
się mandatem.

W czwartek (20 lutego) starostwo 
w mediach społecznościowych 

przekazało informację o nowych zna-
kach, które pojawiły się na parkingu.

– Informujemy, że na parkingu przy 
starostwie od strony Parku Miejskiego 
zostały postawione nowe znaki drogo-

we, wprowadzające zakaz parkowania 
poza wyznaczonymi miejscami parkin-
gowymi, tj. usytuowanymi na środku 
placu – napisano na profilu powiatu.

Straż Miejska będzie kontrolować 
przestrzegania przepisów i zakazu 
parkowania poza wyznaczonymi miej-
scami.

– Jednocześnie przypominamy, że 
parking za budynkiem starostwa jest 
przeznaczony dla jego pracowników, 

o czym również informuje znak posta-
wiony w bramie – przypomniało także 
starostwo.

RMK

AKTUALNOŚCI

\\\ GÓRA KALWARIA 

58-latka podczas spaceru 
z psem straciła orientację 
w terenie. W odnalezieniu 
mieszkanki Góry Kalwarii 
pomogła policja.

P od numer alarmowy 112 zadzwo-
niła kobieta, która podczas space-

ru z psem straciła orientację. 58-latka 
nie potrafiła odnaleźć drogi do domu. 
Znajdowała się w lesie, zaczął zapadać 
zmrok, a mróz wyziębiał organizm ko-
biety.

– Oficer dyżurny natychmiast skie-
rował na miejsce patrole, w tym prze-
wodnika z psem tropiącym. Policjanci 
rozpoczęli akcję poszukiwawczą, stara-
jąc się jak najszybciej odnaleźć kobietę. 
Mimo zdenerwowania 58-latka utrzy-
mywała kontakt telefoniczny z funkcjo-
nariuszami. Podawała jednak jedynie 
szczątkowe informacje – mówiła, że 
wokół widzi jedynie las i nie potrafi 
wskazać żadnego charakterystycznego 
punktu – przekazała podkom. Magda-
lena Gąsowska z piaseczyńskiej policji.

\\\   Zmarznięta i wystraszona
Podczas poszukiwań policjanci po-

stanowili włączyć sygnały dźwiękowe. 
Kobieta usłyszała policyjne syreny i 
udało się ją zlokalizować.

– Była przemarznięta, wystraszo-
na i zmęczona. Policjanci natychmiast 
zapewnili jej opiekę, okryli, aby się 
ogrzała i pozostali z nią do przyjazdu 
ratowników – podkreśla podkom. Mag-
dalena Gąsowska.

58-latka podziękowała funkcjona-
riuszom za działanie, pisząc list z wzru-
szającym przesłaniem.

– Napisała: „Wszystko zakończyło 
się dobrze, a ja mogę pisać te słowa z 
wdzięcznością i szacunkiem.” Te słowa 
są najlepszą nagrodą za policyjną służ-
bę – służbę, która każdego dnia ratuje 
ludzkie życie – dodaje podkom. Magda-
lena Gąsowska.

RMK

\\\ PRAŻMÓW 

W październiku 2024 roku 
pojawiły się informacje 
o planach utworzenia 
Młodzieżowej Rady Gminy 
Prażmów. Sprawdzamy,  
czy zgłosili się kandydaci  
na młodych radnych.

P rzypomnijmy, że Młodzieżowa Ra-
da Gminy to organ doradczy, ini-

cjatywny i konsultacyjny. W kręgu zain-
teresowań MRG jest przede wszystkim 
tematyka związana z młodymi miesz-
kańcami, ich potrzebami i bolączkami. 
Radni zajmują się inicjowaniem dzia-
łań na rzecz młodzieży, lecz także bio-
rą udział w upowszechnianiu wiedzy 
o samorządzie lokalnym, procesach 
kształtowania lokalnych polityk, bu-
dowania świadomości obywatelskiej i 
zaangażowania młodych ludzi w pro-
cesy tworzenia projektów.

\\\   Lokalna przestrzeń  
dla młodzieży

Jak udało nam się dowiedzieć, mło-
dzież żywo interesowała się tym tema-

tem i możliwością powołania na terenie 
gminy Prażmów Młodzieżowej Rady.

– Od wielu lat można zauważyć ne-
gatywne zjawisko, które niestety ma 
miejsce w naszym powiecie. Młodzież 
w wieku 15-24 lat nie jest brana pod 
uwagę przy organizacji wszelakich 
wydarzeń, bądź warsztatów, a jeżeli 
już jest, to tylko w ramach warsztatów 
dla dorosłych, co ją zniechęca. Ponadto, 
nie wiedząc dlaczego, organizatorzy 
ewentualnych imprez i wydarzeń sku-
piają się wyłącznie na małych dzieciach 
i seniorach. Stąd też pomysł na zało-

żenie Młodzieżowej Rady Gminy, aby 
zachęcić młodzież do wyjścia z domu 
i pokazania, że też jest dla niej miejsce 
w tym powiecie – powiedziała nam 
Karola Nicole Kozak, która z prośbą o 
utworzenie MRG zwróciła się do praż-
mowskiego urzędu.

\\\   Czy zgłosili się chętni?
Zapytaliśmy magistrat, czy ktoś 

zgłosił się do władz lokalnych z chęcią 
wzięcia udziału w MRG.

– Tak, wpłynęło wiele pytań i zgło-
szeń ze strony młodzieży, która chce 

działać w młodzieżowej radzie. Zostały 
zorganizowane spotkania w szkołach, 
żeby poinformować i zainteresować 
jak największą ilość osób – przekazała 
nam Joanna Grela z wydziału promocji 
prażmowskiego urzędu.

\\\   Co dalej z pomysłem  
utworzenia Rady?

– Został zmieniony statut umożli-
wiający powołanie MRG, czekamy na 

publikacje przez Dziennik Urzędowy 
i wejście w życie uchwały. W między-
czasie złożyliśmy wniosek o dofinanso-
wanie z programu „Mazowsze dla mło-
dzieży” dla powstających rad na pro-
jekty zaplanowane dla nowo powstałej 
młodzieżowej rady, niebawem ruszy 
procedura zgłaszania kandydatów na 
radnych i ruszy cały proces kampanii 
wyborczej – dodaje Joanna Grela.

Agnieszka Deja

Sukces poszukiwań  
zdezorientowanej spacerowiczki

Czy młodzi chcą działać w samorządzie?

Kobieta usłyszała policyjne syreny. Dzięki temu udało się ją zlokalizować
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Organizatorzy lokalnych imprez i wydarzeń skupiają się wyłącznie na małych 
dzieciach i seniorach

Młodzież w wieku 15-24 lat nie jest brana pod uwagę przy organizacji  
wszelakich wydarzeń
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A
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T. 
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Parking 
przy starostwie 
z zakazem

Przestrzegania nowych zasad parkowania przypilnuje Straż Miejska
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 DAM PRACĘ 

 Zatrudnię księgową do prowadzenia 
ksiąg rachunkowych. Konieczna 
 znajomość rozliczeń podatkowych  
i sprawozdań finansowych.  
Proszę o przesłanie cv na adres  
e-mail: korn@korn.pl  

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395 

 Firma poszukuje osoby do sprzątania 
biur i pomieszczeń socjalnych.  
Pełny etat, umowa o pracę.  
Praca w Solcuk. Szymanowa.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

 Zatrudnię kierowcę na wywrotkę  
do 3,5 tony. Praca na terenie Warszawy. 
Zapewniam zakwaterowanie.  
Tel. 601 241 397

 Zatrudnię murarza. Praca na terenie 
Warszawy. Zapewniam zakwaterowanie. 
Tel. 601 241 397

 Pana emeryt rencista na parking  
Otwock tel. 505 387 116

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36        

KUPIĘ 

 Antyki, Szkło Kolorowe, Obrazy,  
Porcelanę, Militaria, Biżuterię PRL-u,  
Figurki, Rzeźby, Ozdoby Choinkowe,  
Monety, Medale, Kolekcje, Pikasiaki, 
Grzegorz, 697 033 983

 Antyczne meble, obrazy, srebra, plate-
ry, odznaczenia, szable, książki, pocztów-
ki, tel. 504 017 418  

SPRZEDAM 

 Drewno kominkowe, tanio, 885910910

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 WYCINKA DRZEW Z PODNOŚNIKA  
KOSZOWEGO 15M, RĘBAK, USŁUGI  
MINIKOPARKAMI 2 I 3 TONY, KOPARKO-
-ŁADOWARKA, PORZĄDKOWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH, WYBURZENIA,  
NIWELACJA TERENU TEL. 537 537 450

WYPOŻYCZALNIA QUADÓW,  
Z DOWOZEM I ODBIOREM  

NA TERENIE POWIATU OTWOCKIEGO 
TEL. 576 524 346 

 Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje samowoli 
budowlanych sprzed lat, KIEROWNIK  
BUDOWY, tel. 695 451 655

 Nadzory bud., remonty wewnątrz,  
docieplenia bud. Tel. 608 802 230 

Rozliczenia PIT, obsługa księgowa,  
tel. 786 851 000  

 Ścinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody - pełen zakres.  
Czyszczenie działek kompleksowo.  
Tel. 694 910 163

 Kuchnie, szafy, garderoby, meble  
na wymiar, cięcie na CNC drewno, MDF, 
plexi, tel. 501020572 

 Usługi budowlane Termomodernizacja 
Drobne naprawy budowlane Budowa  
garaży Wykonujemy małe zlecenia 
789285029 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63  

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej,  
mycie okien 508 65 20 30  

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352 

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

 Hydraulik, złota rączka,  
tel. 733159220

 Anteny, Internet, Konfiguracja sprzętu. 
Zadzwoń 501700315

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

 Cyklinowanie, Parkiety 502514388

 Kominiarz tel. 500 214 632

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721 

 Wywóz gałęzi 519874891 

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Spawanie, tel. 608 030 808  

DOBRY HYDRAULIK z Piaseczna  
- wyróżniają nas ROZSĄDNE CENY.  

Wykonujemy nowe  
i modernizujemy istniejące instalacje.  

Tel. 608 030 808 

 Ogrodzenia, tel. 504 008 309

 BRUKARSTWO. TARASY. GWARANCJA. 
tel. 504 008 309

 Dachy - naprawy, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

 Ocieplenia, elewacje, tel. 730 358 998

 Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

 Glazura, remonty, tel. 609 926 758  

AUTO-MOTO KUPIĘ

 SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738

Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Działka leśna 3000 m2, Prażmów,  
tel. 602 770 361, 791 394 791

Działki budowlane 800 m2, 1200 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361,  
791 394 791

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Wynajmę nieruchomość w centrum 
Prażmowa: plac utwardzony 3500 m kw, 
hala magazynowa 400 m kw, biuro+  
pom socjalne, waga najazdowa 30 ton, 
tel 605 166 602 

 Lokal 32 m2 ul. Młynarska 17  
w Piasecznie do wynajęcia.  
Gotowy dla fryzjera, kosmetyczki  
czy na biuro. 504212677 

 Lokal biurowy 31m2 w Piasecznie,  
ul. Jana Pawła II, 505828214 

 Pawilon 28m2 Piaseczno,  
ul. Szkolna 13C, „Pod Kopułą”, nr 18A, 
509867238 

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

ZDROWIE 

 PROTEZY ZĘBOWE.  
Naprawa. Piaseczno i okolice. 
Tel.: 502 031 221

MATRYMONIALNE 

 Poszukuję kobiety w wieku 50-60 lat, 
najchętniej wdowy, dobrze by było  
z prawem jazdy, do starszego Pana,  
który jest na chodzie, u którego  
by zamieszkała, 517624224

RÓŻNE 

 Skup złomu, ul. Puławska 34 (teren  
Kubara Lamina), 515273148, 506264111 

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

 
OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO

Na podstawie art. 11f ust. 3 i 4 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (tj. Dz. U. z 2023 r., poz. 162  
ze zm.) Starosta Piaseczyński zawiadamia, że w dniu 24 lutego 2025 r., na wniosek Zarządu 
powiatu Piaseczyńskiego, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno, została wydana decyzja Starosty 
Piaseczyńskiego nr 4/2025 (nr rej. ARB.6740.1.25.2024.AP), o zezwoleniu na realizację inwestycji 
drogowej polegającej na: rozbudowie drogi powiatowej nr 2819W – w miejscowości Sobików i Krzaki 
Czaplinkowskie, gm. Góra Kalwaria  
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej:
– w liniach rozgraniczających projektowanej drogi
drukiem wytłuszczonym – działki pod przejęcie przez jednostkę samorządu terytorialnego – Powiat 
Piaseczyński, (w nawiasach podano nr działki po podziale, po średniku działki po podziale poza 
inwestycją pozostające przy aktualnym właścicielu) oznaczone wg katastru nieruchomości numerami:
jednostka ewidencyjna 141801_5 Góra Kalwaria, obręb 0023 Krzaki Czaplinkowskie: 70; 226/14; 
226/12; 226/31; 128/1; 226/30; 226/29; 226/28; 226/27; 226/26; 226/25; 226/9 (226/38; 226/39); 
226/8; 227/1;
jednostka ewidencyjna 141801_5 Góra Kalwaria, obręb 0018 Karolina: 195/1; 194/1;
jednostka ewidencyjna 141801_5 Góra Kalwaria, obręb 0039 Sobików: 72/1; 95/1; 15/2; 15/3 
(15/4;15/5); 94 (94/3; 94/4); 93/1; 92/1;
– poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi, pod przebudowę innych dróg publicznych:
jednostka ewidencyjna 141801_5 Góra Kalwaria, obręb 0018 Karolina: 194/2;
jednostka ewidencyjna 141801_5 Góra Kalwaria, obręb 0023 Krzaki Czaplinkowskie 227/2;

Z treścią decyzji nr 4/2025 z dnia 24 lutego 2025 r. na realizację inwestycji drogowej oraz 
załączonymi do niej materiałami można zapoznać się w Kancelarii Architektoniczno-Budowlanej  
na parterze Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno.

 Od ww. decyzji służy prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego, za moim 
pośrednictwem, (Starosta Piaseczyński, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno), w terminie 14 dni  
od dnia jej publicznego ogłoszenia. 

Zgodnie z art. 49 ustawy Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Działając na podstawie art. 17 ust. 1 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych, nadano niniejszej decyzji rygor 
natychmiastowej wykonalności. 

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.25.2024.AP                         
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 26.02.2025 r.
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